
شهرستان جم كه در استان بوشهر يا جمعيتي 
بالغ بر 60 هزار نفر، داراي تنها يك بيمارس�تان 
است كه آن هم جوابگوي اين جمعيت نيست. از 
اين رو اغلب جمي ها براي مداوا و درمان يا بايد به 
خارج از شهرستان مراجعه و بعضاً به استان هاي 
همجوار بروند. علاوه بر اين ش�هر »ريز« نيز در 
اين شهرستان از داشتن حتي يك درمانگاه هم 
محروم است. با وجود مهيا بودن زمين براي احداث 
درمانگاه در اين منطقه هنوز هيچ تصميمي از سوي 
متوليان امر گرفته نشده است. حالا نبود امكانات 
درماني در شهرستان جم به معضلي بزرگ براي 
ساكنان آن تبديل شده و هر روز بيماران بايد براي 
يافتن سلامت سرگردان به اين سو و آن سو بروند. 

    
كمبود امكانات و تجهيزات درماني يكي از مهم ترين 
دغدغه هاي مردم شهرستان جم را شكل مي دهد 
چراكه در حال حاضر امكانات درماني اين شهرستان 
تناس��بي با جمعيت آن ندارد و متولي��ان امر بايد 
تصميمي در جهت توس��عه اين امكانات بگيرند. 
البته يك واحد بيمارس��تان در اين منطقه وجود 
دارد. با وجود بيمارستان توحيد، شهروندان جمي 
از خدمات كم در اين بيمارستان گلايه مند هستند.  
سيدجلال حق شناس از فعالان اجتماعي شهرستان 
جم با اشاره به اينكه امكانات بهداشتي و درماني با 
ميزان تقاضا در شهرستان تناسب ندارد، مي گويد: 
متأسفانه دانشگاه علوم پزشكي به حوزه درمان جم 
هيچ توجهي نمي كند.  وي با بيان اينكه درمانگاه 
تخصصي از نيازهاي جدي شهرس��تان جم است، 

مي افزايد: سازمان تأمين اجتماعي موظف است بر 
اساس قانون، بخشي از درآمد تأمين اجتماعي در اين 
منطقه را براي ايجاد و تقويت زير ساخت هاي درماني 
شهرستان هزينه كند، چراكه بيمارستان توحيد 
پاسخگوي همه نيازهاي درماني شهرستان نيست. 
   بيمارستان جم پاسخگوي جمعيت نيست

رئيس شوراي اسلامي شهرستان جم نيز با اشاره به 
اينكه جمعيت اين شهرستان رو به رشد است و تنها 
يك بيمارستان جوابگوي امكانات درماني لازم براي 
استان نيست، مي گويد: متأسفانه درمانگاه مناسبي 
در اين شهرستان براي خدمت رساني به مردم وجود 

ندارد. علاوه بر اين بيمارس��تان توحيد جم به  رغم 
خدماتي كه به مردم شهرستان مي دهد، اما نه از بعد 

كمي و نه كيفي پاسخگوي نياز شهرستان نيست.
  علي پريشان در ادامه مي افزايد: اين بيمارستان فارغ 
از نبود امكاناتي از قبيل بخش سي تي اسكن، دياليز، 
ام آر آي و پزشكان متخصص و حاذق در حوزه هاي 
مختلف پزش��كي از جمله قلب، مغ��ز و اعصاب، 
گوارش و داخلي، اين بيمارستان از سوء مديريت و 
تبعيض نيز رنج مي برد كه نارضايتي هاي شديدي 

نسبت به آن وجود دارد.  
وي ادامه مي دهد: با اين ش��رايط و مشكلات حوزه 

بهداشت و درمان كه در منطقه جم و ريز وجود دارد 
حق مردم شهرس��تان اس��ت كه دولت پاسخگوي 
مسائل درماني آنها باشد. متأسفانه با گذشت قريب به 
١٠ سال از خريد زمين براي احداث بيمارستان تأمين 
اجتماعي جم، هنوز اقدامي در جهت كلنگ زني اين 
درمانگاه نشده است. از اين رو جمعيت ٦٠ هزار نفري 
شهرس��تان جم به اجبار بايد براي مداوا و درمان به 

خارج از استان مهاجرت كنند. 
   احداث بيمارستان به عهده تأمين اجتماعي 
فرماندار جم نيز با انتقاد بر فعاليت سازمان تأمين 
اجتماعي در شهرستان جم مي گويد: شهرستان جم 
داراي جمعيت بزرگي از خدمات گيرندگان تأمين 
اجتماعي اس��ت و لازم است در بحث حمايت هاي 
درماني توجه ويژه تري به آنها شود.  فتح الله  نوروزي 
با اشاره به اينكه حدود ١۴ هزار نفر بيمه شده اصلي 
و ۴۵ هزار بيمه شده تبعي در شهرستان وجود دارد، 
مي افزايد: به اين تعداد بيمه شده بايد كاركنان نفت، 
گاز و پتروشيمي بيمه شده تأمين اجتماعي ساكن 
در جم را نيز اضافه كرد كه خدمات درماني خود را 
از جم مي گيرند اما به دليل اشتغال در عسلويه، بيمه 
تأمين اجتماعي عسلويه هستند. شهرستان جم پس 
از دشتستان بايد در اولويت اصلي احداث درمانگاه 
تأمين اجتماعي قرار گيرد.  نوروزي با اشاره به اينكه 
سازمان تأمين اجتماعي وظيفه احداث درمانگاه در 
شهرستان جم را بايد به عهده بگيرد، ادامه مي دهد: 
با توجه به اين قانون، درمانگاه شهرستان جم بايد 
سال ها پيش احداث مي شد و اكنون لازم است اين 

تأخير در ساخت جبران شود. 

هر ساله با آغاز فصل پرورش ميگو در سايت هاي 
مختلف خصوصاً استان هاي خوزستان و هرمزگان 
بيماري لكه س��فيد ش��يوع پيدا مي كند كه در 
صورت كنترل نشدن مي تواند خسارت بسياري 
را به اين آبزيان و پرورش دهندگان وارد س��ازد.  
كارشناس��ان ش��يلات در خصوص اين بيماري 
مي گويند عامل ايجادكننده لكه س��فيد يكي از 
بزرگ ترين ويروس هاي جدا ش��ده از ميگو است 
كه در ح��ال حاض��ر جدي ترين و س��خت ترين 
بيماري ويروس��ي تأثيرگذار در ان��واع گونه هاي 
ميگو بوده و عامل بيماري باكولوويروس اس��ت 
كه از طري��ق حركت لاروهاي آل��وده يا مولدين 
شيوع و گس��ترش مي يابد.  انتقال بيماري بين 
مزارع و استخرهاي پرورش��ي مي تواند از طريق 
آب خروجي استخرهاي آلوده،  از طريق هواده ها، 
حشرات،  پرندگان و تجهيزات آلوده مورد استفاده 

در مزارع پرورشي صورت بگيرد. 
   سوء مديريت عامل شيوع بيماري 

اواخر هفته گذشته بود كه نماينده مردم آبادان در 

مجلس شوراي اسلامي در حاشيه جلسه بررسي 
وضعيت اشتغال در شهرستان آبادان گفت: »طبق 
آخرين آمار رس��مي، ۸٦ اس��تخر پ��رورش ميگو 
چوئبده به بيماري لكه سفيد مبتلا شده اند و اين در 
حالي است كه منابع غيررسمي تعداد استخرهاي 
مبتلا به اين بيماري را ۹٦ استخر عنوان كرده اند.« 
جليل مختار اف��زود:»در بررس��ي هايي كه در اين 
خصوص انجام شد، مشخص گرديد كه سوءمديريت 
و برخورد غير حرفه اي مسئولان شيلات خوزستان از 
مهم ترين دلايل اصلي بروز اين مشكل بوده است.« 
وي همچنين با اشاره به اينكه حتماً در خصوص اين 
مشكل از حجتي، وزير جهاد كشاورزي سؤال خواهم 
كرد تا اصل موضوع روشن شود، تهديد كرد: »اگر 
احساس كنم كه فردي يا گروهي در راستاي تحقق 
موضوع اقتصاد مقاومت��ي مورد تأكيد مقام معظم 
رهبري كارشكني كرده باشد، با قاطعيت و جديت با 

او برخورد خواهم كرد.«
   مشكلات منحصر به امسال نيست

پس از اين اظهارات بود كه روابط عمومي شيلات 

خوزس��تان به اين اظهارات پاسخ داد و اعلام كرد: 
»مشكلات صنعت ميگوي كشور منحصر به سال 
جاري نبوده و شيلات خوزستان همچون سال هاي 
گذش��ته، قبل از ش��روع فصل پرورش، اقدامات 
مؤثري مانند تشكيل جلسات كميته فني ميگو، 
تشكيل اكيپ هاي مشترك شيلات و دامپزشكي 
براي بازديد روزانه از مزارع، بازديد هاي مس��تمر 
مديران ش��يلات و دامپزشكي كش��ور، مديريت 
بحران، مديريت و برنامه ريزي، آب و برق، فرمانداري 
آبادان، بيمه محصول، تكميل و استقرار شبانه روزي 
كارشناس��ان اداره ميگو از آغاز فص��ل پرورش در 
سايت چوئبده را پيگيري كرده و به انجام رسانده 
اس��ت كه اين موضوع بيانگر درايت و آينده نگري 
مديركل شيلات در مواجهه با بحران هاي احتمالي 
و بروز بيماري و تلاش براي ادامه روند موفق پرورش 

ميگو در كنار بيماري است.« 
   بيماري لكه سفيد تحت كنترل است

اظهارنظر مختل��ف اين دو گروه موجب ش��ده تا 
خبرنگار »جوان« در اين خصوص اين اظهار نظر 

طرفين را جويا شود اما با وجود تماس هاي مختلف 
تنها توانست با مسئولان شيلات آبادان به گفت وگو 
نشس��ته و نظر آنها را جويا ش��ود.  مسئول روابط 
عمومي شيلات آبادان در خصوص اين نوع بيماري 
در ميان ميگوها به »ج��وان« مي گويد: »بيماري 
لكه سفيد در حال حاضر جدي ترين و سخت ترين 
بيماري ويروس��ي تأثيرگذار در ان��واع گونه هاي 
ميگو بوده و عامل بيماري باكولوويروس است. اين 
ويروس به شكل تخم مرغي تا ميله اي متغير بوده و 
داراي يك زائده دم مانند در يكي از انتهاي خود بوده 
و طيف وسيعي داش��ته و از طريق افقي و عمودي 
قابل انتقال اس��ت.« فرهادزاده مي افزايد: »بيشتر 
پرورش ميگو در آبادان توس��ط بخش خصوصي 
انجام مي شود و دامپزشكان در اين سايت ها حضور 
دائمي داشته اند و در صورت مشاهده بيماري لكه 
س��فيد اقدامات لازم در زمينه كنترل و از بين برد 
آن را انجام مي دهن��د.« وي ادامه مي دهد: »البته 
بايد به اين نكته اش��اره كنم كه اين بيماري تنها 
مختص ايران نبوده و تمامي كش��ورهاي جنوب 
شرق آس��يا با آن مواجهند،  لذا براي جلوگيري از 
بروز اين بيماري بايد حوضچه هاي پرورش، آب و 
غذاي اين نوع از سخت پوستان ضدعفوني شود.« 
همچنين يكي از مس��ئولان ش��يلات آبادان كه 
نخواست نامش فاش شود با اعلام اينكه اطلاعات 
در اختيار نماينده آبادان غيرواقعي و يكطرفه بوده 
اس��ت مي گويد:»برخلاف آمارهاي داده ش��ده از 
س��وي اين نماينده محترم، از ۸٦ استخر موجود 
قبل از شيوع اين بيماري ۵۴ استخر پرورش ميگو 
مورد برداشت قرار گرفته بود.« وي مي افزايد: »از 
آنجا كه مس��ئولان ش��يلات و دامپزشكي استان 
اشراف كامل به اين موضوع داشتند به همين دليل 
تنها دو استخر در اين زمينه دچار خسارت شدند.« 
اين مس��ئول ادام��ه مي دهد: »راه هاي بس��ياري 
براي انتقال اين بيماري وج��ود دارد كه از جمله 
مي توان به انتق��ال بيماري از طري��ق بين مزارع، 
استخر هاي پرورشي و آب خروجي از استخرهاي 
آلوده، هواده ها، حشرات،  پرندگان، تجهيزات آلوده 
مورد استفاده در هچري يا مزارع پرورشي و  جانوران 
آبزي مثل خرچنگ ها اش��اره كرد. همچنين آب 
دريايي آلوده مي تواند سه  تا چهار روز اين ويروس 

را در خود حفظ كند.«
اما در اين ميان، ج��دا از اختلاف نظرهايي كه بين 
مسئولان وجود دارد، طرفين بايد بدانند آنچه براي 
مردم خصوصاً توليد كنندگان مهم است، اين است 
كه شيلات خوزستان در كنار نمايندگان استان با 
همفكري سعي در حل مشكلات كنند در غير اين 
صورت دود هرگونه اختلاف نظري تنها به چش��م 
مردم منطقه خواه��د رفت و خاطرات ب��دي را از 

مسئولان در ياد مردم باقي خواهد گذاشت. 
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نماينده مردم آبادان در مجلس از وجود بحران در مراكز پرورش ميگو مي گويد اما مسئولان شيلات آن را رد مي كنند
شيلات آبادان: بيماري لكه سفيد ميگو فراگير نيست، اشراف داريم

به همت بنياد بركت انجام مي شود
 اختصاص 30 ميليارد اعتبار 
براي مدرسه سازي در نهاوند

بنياد بركت با هدف توسعه  فضاهاي آموزشي و محروميت زدايي، 
ب�ه س�اخت س�ه فض�اي آموزش�ي و ي�ك نمازخان�ه بين راهي 
در شهرس�تان نهاون�د اس�تان هم�دان اق�دام ك�رده اس�ت. 
فرماندار نهاوند در اين رابطه گفت: س��اخت اين طرح ها از ابتداي سال ۹۴ 
آغاز شده است.  كريم حميدوند افزود: بنياد بركت براي اجراي اين طرح ها 
2٠ميليارد و ۹۸۸ ميليون ريال اختصاص داده اس��ت. اين طرح ها شامل 
آموزشگاه ۹ كلاس��ه روس��تاي توانه با زيربناي ۴۵٠ مترمربع و اختصاص 
حدود ١٠ ميليارد ريال، آموزشگاه شش كلاسه روستاي ده حيدر با 2۸۵ متر 
مربع زيربنا و اختصاص ۴ ميليارد و ٦۹3 ميليون ريال است.  وي اظهار كرد: 
همچنين آموزشگاه شش كلاسه روستاي بابارستم با 2۸۵ مترمربع زيربنا با 
سرمايه ۵ميليارد و 22١ ميليون ريال و احداث نمازخانه  بين راهي در سه راهي 
قلعه قباد با مساحت ١٠٠ متر مربع و اعتبار يك ميليارد و 2۵٠ ميليون ريال 
از ديگر طرح هاي فرهنگي و آموزشي بنياد بركت در نهاوند است.  اين مسئول 
افزود: با بهره برداري از اين واحدهاي آموزش��ي در روستاهايي كه مدارس 
آنها تخريبي و فاقد استانداردهاي لازم است، 2١ كلاس درس به مجموعه 
كلاس هاي شهرستان نهاوند اضافه مي شود.  حميدوند گفت: اين طرح ها در 
حال حاضر بين ۴٠ تا 7۵ درصد پيشرفت فيزيكي دارند كه اميدواريم با شتاب 
در ساخت اين واحدهاي آموزشي از سوي سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز 
مدارس استان همدان آنها را در آغاز سال تحصيلي جديد تحويل آموزش 
و پرورش دهيم. وي اظهار كرد: ۴٠ درصد فضاي آموزش��ي نهاوند به دليل 
زلزله خيز بودن اين شهرستان نياز به بازسازي دارد كه اميد است در سال هاي 

آينده شاهد اجراي طرح هاي اين بنياد در ديگر زمينه ها نيز باشيم. 

 مدير موزه عصارخانه شاهي اصفهان 
در گفت وگو با »جوان«: 

»عصارخانه شاهي« در ليست ميراث فرهنگي 
كشور قرار مي گيرد

بازار اصفهان تا دوره صفويه، حوالي ميدان كهنه و چسبيده به مسجد 
جامع قرار داشت. در منابع تاريخي از رونق اين بازار در عهد ديالمه و آل 
بويه و سلجوقيان، به ويژه دوره ملك شاه سلجوقي)456- 485 ه( سخن 
بسيار رفته است.  در اين دوره همزمان با ايجاد چهارباغ، ميدان جديدي 
در مقابل »ميدان كهنه« احداث شد كه نقش اقتصادي، اجتماعي، سياسي 
و مذهبي مهمي را بر عهده داشت و به نام »ميدان نقش جهان« يا »ميدان 
نو« شهرت يافت.   بازار عصارخانه در مسير بازار بزرگ است كه به صورت 
فرعي از سمت چپ بازار مخلص و پس از عبور از حمام شاه واقع است. اين 
بازار امروز به نام »پاساژ عصارخان« معروف است كه در آن بيشتر به شغل 
زرگري مشغول هستند و كاربري قديم خود كه فروش روغن و دانه هاي 
روغني بوده، از دست داده است.  به منظور آگاهي بيشتر از عصارخانه 
ش�اهي اصفهان گفت وگويي را با محمد عيدي، مدير موزه عصارخانه 
ش�اهي و مركز مطالعات فرهنگ عامه انجام داده ايم كه در پي مي آيد.

    
 صنعت عصاري از ايران به كشورهاي ديگر رفته يا بالعكس؟ 
در مورد كشورهايي كه وارد صنعت عصاري شدند دو روايت است؛بعضي 
بر اين عقيده هستند كه اين صنعت از ايران به كشورهاي ديگر برده شده 
ولي در روايت ديگري اينطور بيان شده كه از كشورهاي ديگر به ايران 
آورده اند.  البته توريست هاي كشورهاي اروپايي از جمله: آلمان، اتريش 
و فرانسه مخصوصا آلماني ها كه از اين عصارخانه بازديد كردند، مي گفتند 
در كشورشان از اين عصارخانه ها وجود دارد. همچنين كشورهاي آسياي 

شرقي مثل چين و گردشگران بيشتر منحصر به اروپا هستند. 
تاكنون چه اقدامي در جهت معرفي اين موزه انجام داده ايد؟

در اين رابطه با همكاري دفتر تخصصي گردش��گري و با هدف معرفي 
عصارخانه و مش��اغل قديمي كه امروز فراموش ش��ده اند، شعار امسال 
را »مش��اغل و حرف« نامگذاري كرديم و در هفته موزه ها، برنامه اي با 
عنوان»مشاغل ديروز« تدارك ديديم تا مكان هاي تاريخي و مشاغلي 
را كه از ميدان نقش جهان تا ميدان عتيق وج��ود دارد، معرفي كنيم.   
همچنين با توجه به موقعيت موزه و قرار گرفت��ن در دل بازار اصفهان، 
عصارخانه ش��اهي را به عنوان »مركز مطالعات فرهنگ عامه اصفهان« 
معرفي كرديم كه با توجه به اينكه تبريز نيز سرآمد موزه داري در كشور 
است و بخشي از بازديدكنندگان موزه از اين شهر هستند، وقتي از اين 
اقدام باخبر شدند استقبال كردند. همچنين به هتل ها، مهمانسراها و 
تورليدرها براي معرفي عصارخانه به گردش��گران و توريست ها ايميل 

ارسال كرديم ولي هنوز نياز به حمايت و كار بيشتري دارد. 
 برنامه هاي آينده شما براي معرفي موزه عصارخانه شاهي 

چيست؟
از مهم ترين برنامه هايي كه در نظر داريم براي آينده انجام دهيم »ثبت 
عصارخانه شاهي« در ليست ميراث فرهنگي كشور است كه تعاملات 
لازم را با تهران در اين خصوص انجام داده ايم.  ضمن اينكه بسته معرفي 
عصارخانه در سه سطح كودكان، عوام و متخصصان را ارائه داده ايم كه 

منتظر تأييد و تصويب آن هستيم. 
چه انتظاري از متوليان حوزه شهر و ميراث فرهنگي و ديگر 

ارگان ها در جهت حمايت از عصارخانه شاهي داريد؟
اين عصارخانه منحصربه فرد، متعلق به مردم و كاركرد عامه دارد و زيرنظر 
سازمان رفاهي، تفريحي شهرداري اصفهان است. مهم ترين و حداقل نياز 
براي نگهداري اين بنا از آسيب، سمپاشي اين وسايل در مقابل حشرات است 
كه از طرف سازمان سالي يكبار انجام مي شود.  اخيراً پشت بام را با كاشي 
مرمت كرديم تا مقاومت بنا و سرما و گرما را بيشتر كنيم. ولي در كل بودجه 
مورد نياز براي حفظ و نگهداري اين بناي خيلي مهم براي برنامه هايي كه 
در پيش داريم ناچيز است. براي هر موزه »ليدر« يا »راهنماي موزه« لازم 
است كه به زبان انگليسي مسلط باشند كه در هيچ يك از موزه هاي سطح 
اصفهان وجود ندارد.  موقعيت مكاني عصارخانه شاهي با وجود قرار گرفتن 
در دل ميدان تاريخي نقش جهان، يكي از پربازديدكننده ترين آثار باستاني 
نصف جهان به خوبي مشخص نيست.   اولين نكته قابل توجه در معرفي 
يك مكان تاريخ، اطلاع رساني صحيح به بازديدكنندگان است ولي به رغم 
پيگيري هاي مستمر، هيچ اقدامي در اين خصوص صورت نگرفته است و از 

مسئولان شهري انتظار داريم ما را حمايت كنند. 

 برداشت 3 تن باريجه 
در عرصه هاي طبيعي سمنان

كارشناس مسئول بهره برداري گياهان     سمنان
داروي�ي اداره كل مناب�ع طبيع�ي و 
آبخيزداري استان سمنان با اشاره به انعقاد قرارداد برداشت بيش از سه تن 
باريجه با بخش خصوصي در س�ال ج�اري گفت: اين مق�دار باريجه در 
400هكتار از هشت رويشگاه گياهان دارويي اين استان برداشت مي شود. 
 علي اصغر س��مناني از افزايش ۴٠ درصدي برداش��ت باريجه از مراتع و 
رويشگاه هاي اين اس��تان در س��ال جاري خبر داد و افزود: تاكنون براي 
برداش��ت گياهان دارويي كتيراو باريجه از مراتع استان طرح تهيه شده 
است.  وي اظهار داشت: طرح هاي تهيه شده در سطح 2۵ هزار هكتار بوده 
كه زمينه افزايش اشتغال پايدار در استان سمنان را فراهم مي كند.  وي 
اضافه كرد: با توجه به شعار سال، اين اداره كل در زمينه توسعه و كشت 
گياهان دارويي توانسته است با كلاس هاي آموزشي و كارگاه هاي مختلف 
جهت توجيه اقتصادي براي بهره برداران مرتعي در رابطه با افزايش درآمد 
و اشتغالزايي از آبان ماه ۹۵ اجراي عمليات ۵ هزار هكتار از اراضي ملي براي 
كاشت باريجه انجام دهد.  سمناني تصريح كرد: براي برداشت بيش از چهار 
تن كتيرا از رويشگاه هاي استان قرارداد تنظيم شد كه اين مقدار كتيرا از 

١١رويشگاه و از سطح مفيد ۴ هزار هكتار جمع آوري مي شود. 

برج آبگير اردبيل 65 درصد پيشرفت دارد 
    اردبيل داوود نجفيان، مديرعامل ش�ركت آب 
منطقه اي اس�تان اردبيل از پيشرفت 
65 درص�دي پ�روژه ب�رج آبگي�ر اردبي�ل خب����ر داد. 
نجفيان گفت: با اجرايي ش��دن پروژه ها در مناطق مرزي در حال حاضر 
3 هزار و ۵٠٠ نفر در اين پروژه ها مش��غول كار و اش��تغال هستند كه با 
افتتاح اين پروژه ها اشتغال پايدار در شبكه خداآفرين براي 3٠٠ هزار نفر 
فراهم مي شود.  وي به مراحل اجرايي شبكه پاياب سد خدا آفرين اشاره 
كرد و گفت: پيش از دولت تدبير و اميد در اين پروژه ١٦٠ ميليارد تومان 
سرمايه گذاري شده بود در حالي كه تنها در سه سال گذشته 3۵٠ ميليارد 
تومان براي اين پروژه سرمايه گذاري شده كه اميدواريم انتهاي سال آينده 
اين پروژه به مرحله بهره برداري برس��د.  نجفيان در مورد سد عمارت به 
عنوان بزرگ ترين سد خاكي در حال اجراي شمالغرب كشور افزود: اين 
پروژه با ظرفيت ١۸٠ ميليون متر مكعب ذخيره س��ازي آب در سه سال 
اخير با سرمايه گذاري ١2٠ ميليارد تومان در حال اجراست.  وي در مورد 
سد احمدبيگلو در مشگين شهر براي تأمين آب شرب، صنعت و كشاورزي 
و همچنين سد تازه كند در گرمي بيان كرد: اين پروژه ها نيز با پيشرفت 
خوب و تزريق چندين برابري اعتبارات نس��بت به سال هاي گذشته در 
حال اجراست كه اميدواريم هر چه سريع تر تكميل و راه اندازي شود.  عضو 
شوراي برنامه ريزي استان با بيان اينكه در سد بفراجرد نيز بيش از سال هاي 
گذشته كار عمراني شده و ۹۸ درصد پروژه به انجام رسيده است، ادامه داد: 
تا پايان امسال اين پروژه زيربنايي را نيز در جنوب استان افتتاح مي كنيم.  

بيماران براي دريافت خدمات درماني به شهرستان ها يا استان هاي ديگر مراجعه مي كنند

خدمات نامطلوب بيمارستاني به 60هزار اهالي جم

در حالي كه چندي پيش نماينده مردم خوزس�تان از شيوع بيماري لكه 
سفيد در86 استخر پرورش ميگو در چوئبده آبادان و وارد آمدن خسارت 
بسيار به اين مراكز خبر داده بود، اما مسئولان شيلات آبادان در گفت وگو با 
»جوان« با رد اين موضوع از كنترل اين بيماري و حضور دائمي متخصصان 

دامپزش�كي براي جلوگيري از ش�يوع و گس�ترش آن خب�ر مي دهند و 
مي گويند وجود ويروس اين بيماري در تمامي حوضچه هاي پرورش ميگو 
در ايران و س�اير كش�ورها عادي بوده و مي توان با ضدعفوني كردن آب، 
غذا و لاروهاي ميگو از ش�يوع آن و وارد آمدن خس�ارات جلوگيري كرد. 

راضيه كشاورز

  گلستان: مديرعامل شركت گاز گلستان از اجراي عمليات گازرساني 
به 3۵ روس��تاي مرزي مراوه تپه خبر داد. صفرعل��ي جمال ليواني گفت: 
از مجموع ١٠2 روستاي شهرستان مراوه تپه تاكنون تعداد١7 روستاي 
شهرستان از نعمت گاز بهره مند شده اند و روند پيشرفت پروژه گازرساني در 
شهرستان هاي مذكور به ويژه در بخش روستايي با سرعت خوبي در حال 
اجراست و پيش بيني مي شود با اين روند و تأمين شرايط لازم و مساعدت 

مسئولان منطقه همه پروژه ها در موعد مقرر به اتمام برسد. 
  خراسان رضوي: شهردار منطقه ۵مشهد 
از افتتاح س��ه پروژه ش��هري در اين منطقه 
همزمان با دهه كرامت خبر داد. حسن هدايتي 
با اشاره به اهميت و نقش مهم پروژه هاي فوق 
در رفاه حال شهروندان منطقه اظهار كرد: مبلغ 
23 ميليارد و 77٠ ميليون ريال اعتبار صرف 

احداث و راه اندازي اين پروژه ها شده است. 
  سيستان و بلوچستان: رئيس دانشگاه زابل از برنامه ويژه اين دانشگاه در 
جهت توسعه كشت و توليد زيتون و همچنين صنايع جانبي آن خبر داد.  موسي 
بهلولي گفت: بر اساس نتايج به دست آمده از تحقيقات پژوهشگران دانشگاه زابل، 
درخت زيتون سازگاري بسيار بالايي با شرايط اقليمي سيستان دارد و ميزان 

كيفيت محصول توليدي از درختان زيتون نيز در سطح بسيار بالايي است. 
  ايلام: نماينده مردم آبدانان، دهلران، دره شهر و بدره در مجلس شوراي 
اسلامي از رفع مشكل كم  آبي روستاهاي دش��ت عباس تا پايان شهريور 
امسال خبر داد. شادمهر كاظم زاده گفت: با توجه به بررسي هاي كارشناسي 
به عمل آمده از سوي آبفاي روستايي استان به دليل محدود بودن منابع 
آبي در منطقه مشكل كمبود آب روستاهاي سادات دانشگر و عين صوله از 
طريق يكي از چاه هاي موجود در منطقه كه متعلق به يكي از ادارات دولتي 

استان است، حل خواهد شد.
  زنجان: رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان زنجان گفت: در زنجان 
١2۸ رقم گياه آويشن جمع آوري شده است، از اين رو مي توان گفت اين 
استان داراي بزرگ ترين كلكسيون گياه آويشن در كشور است. حسين 
جعفري افزود: مطالبات پرداخت نش��ده كش��اورزان از س��وي سازمان 
جهادكشاورزي و استانداري زنجان در حال پيگيري است و از آنجايي كه در 
حال حاضر مطالبات كشاورزان در سراسر كشور ١١7 هزار ميليارد تومان 

است، از اين ميزان ٦٠ درصد آن پرداخت شده است. 
  يزد: نماينده مردم شهرستان هاي مرودش��ت، ارسنجان و پاسارگاد 
خواستار تسريع در روند احداث بزرگراه مرودشت به سمت درودزن شد. 
محمدمهدي برومندي گفت: به  رغم تنگناه��اي اعتباري و مالي، طي دو 
سال گذشته تمام پروژه هاي راه سازي در فارس فعال بوده است و خواست 
مردم شهرستان مرودشت تسريع در روند اجرايي ساخت بزرگراه مرودشت 
به درودزن، اصلاح آسفالت و روكش چند راه روستايي و نيز احداث تقاطع 

غيرهمسطح حاجي آباد و اصلاح تقاطع فتح آباد است. 
  مازن�دران: مدير كل حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس مازندران 
گفت: حدود ٦هزار برنامه هفته دفاع مقدس در مازندران برگزار مي شود. عبدالله 
ملكي افزود: رويكرد سالجاري دبيرخانه ستاد بزرگداشت هفته دفاع مقدس، 
مبتني بر شعار اقتصاد مقاومتي،  اقدام و عمل است و با شعار »ما آمده ايم كه 

لبيك بگوييم و از ولايت دفاع كنيم« به استقبال اين هفته مي رويم. 

محمدرضا سوري 
   گزارش يك

 تخصيص 34 ميليارد  ريال
براي بهسازي فرودگاه هاي هرمزگان

مدي�ركل فرودگاه ه�اي هرم�زگان از     هرمزگان
تخصي�ص 34 ميلي�ارد ري�ال بودجه 
اس�تاني جهت بهس�ازي و تجهيز فرودگاه هاي اس�تان خبر داد. 
محمود اماني بني گفت: با رايزني هاي مختلف با مسئولان استاني در جلسات 
شوراي برنامه ريزي در شهرستان هاي بندرعباس، بندرلنگه و ابوموسي، 
3۴ميليارد ريال از محل اعتبارات اس��تاني براي تجهي��ز اين فرودگاه ها 
اختصاص داده شد.  وي با بيان اينكه شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 
سالانه بودجه زيادي را صرف تجهيز و بهسازي فرودگاه هاي كشور مي كند، 
افزود: با توجه به اينكه اعتبارات شركت محدود است و فرودگاه هاي استان 
هرمزگان علاوه بر ارائه خدمات پروازي خدمات ديگري نيز را ارائه مي دهند، 
اين فعاليت ها ذاتاً هزينه زيادي را در بر خواهد داشت.  اماني بني تصريح كرد: 
نياز به كمك هاي استاني امري كاملاً ضروريست كه با توجه به جايگاه خاص 
فرودگاه در استان هايي همچون هرمزگان، اين امر بودجه خاصي را مي طلبد 
تا بتوانيم شاهد توسعه روزافزون خدمات فرودگاهي در استان و در نتيجه 

شاهد ارائه خدمات مطلوب تري به مسافران باشيم. 

مطالعات فاضلاب هاي روستايي البرز انجام مي شود 
مديركل آبفاي روستايي استان البرز از انجام     البرز
مطالعات فاضلا ب هاي روستايي خبر داد. 
محمد حسن زاده گفت: يكي از مهم ترين برنامه هاي اين اداره كل تكميل 
مطالعات فاضلاب روستاهاي البرز است كه به درستي در دست انجام 
است.  وي ادامه داد: هم اكنون اعتباري بالغ بر 3 ميليارد و ٦۸ ميليون 
تومان براي اين مهم در نظر گرفته شده است.  اين مسئول با بيان اينكه 
اين اعتبار صرف تعمير و نگهداري، تأمي��ن آب و مطالعه فاضلاب هاي 
روستايي خواهد شد، افزود: توسعه خدمات رساني به مردم و به ويژه در 
روستاها از مهم ترين اهداف ماست.  مدير كل آبفاي روستايي استان البرز 
خاطر نشان كرد: با تمهيدات و برنامه ريزي هاي انجام شده اميدواريم اين 
مهم تا پايان سال  جاري مرتفع و مشكلات در زمينه فاضلاب روستايي 
حل شود.  حسن زاده از مهم ترين مش��كلات آب شرب روستاها را نبود 
شركت هاي آبفاي روستايي دانس��ت و تأكيد كرد: براي حل اين مهم 
نيازمند برنامه ريزي درست و به كارگيري برنامه هاي منسجم هستيم. 

درياچه اوُان بزرگ ترين و زيباترين درياچه در استان 
قزوين است كه در منطقه تاريخي الموت و در فاصله 
۸۵ كيلومتري شمال اين اس��تان و در ميان چهار 
روستاي اوُان، وربن، زواردش��ت و زرآباد قرار دارد. 
اين درياچه آب شيرين بيش از 7٠ هزار مترمربع 
مس��احت دارد و عم��ق آن در ژرف ترين نقطه در 
حدود ٦ متر مي باشد.  بخش اعظم آب اين درياچه 
از طريق چشمه هاي آب زيرزميني موجود در بستر 
درياچه و درصد ناچيزي توسط نزولات جوي تأمين 
مي شود. در واقع همين جوشش دائمي سبب صافي 
و زلالي آب درياچه اوُان شده اس��ت.  درياچه اوُان 

زيستگاه انواع ماهي هاي قزل آلاي خال دار، كپور و 
اردك ماهي و در فصل پاييز مأمن پرندگان مهاجري 
همچون قو، غاز و مرغابي مي باشد.  درياچه اوُان با 
چشم انداز مسحوركننده خود گردشگران داخلي و 
خارجي بسياري را در چهار فصل سال به خود جذب 
مي كند. اين درياچه با حضور نماينده سازمان ملل و 
برافراشتن پرچم سازمان ملل و پرچم ايران، رسماً به 
عنوان قطب گردشگري جهان اعلام شده است. اين 
درياچه در فصل تابستان محل ماهيگيري، آب تني و 
قايق سواري و در زمستان با توجه به برودت هوا و يخ 

بستن سطح درياچه، قابل اسكيت سواري است. 

اوُان؛ درياچه اي از زير زمين

ميترا شهبازي
   گزارش2

محمدرضا سوري

   ايران زيبا


